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Förslag till detaljplan för Ormbacka C, Skälby 46:1 och 46:31,  
Järfälla kommun 

GRANSKNINGSUTLÅTANDE 

 
Planförslaget har varit utsänt på granskning under tiden 29 april – 15 maj 2023. 
Planförslaget har funnits tillgängligt på kommunens webbplats www.jarfalla.se samt 
hos kommunens servicecenter, Riddarplatsen 5 i Jakobsbergs centrum. Granskningen 
har annonserats i lokaltidningen Mitt i Järfälla. 

Inkomna synpunkter och kommunstyrelseförvaltningens ställningstagande  
Under granskningen har 10 yttranden inkommit, inga yttranden är från 
boende/sakägare.  
 
Följande har lämnat synpunkter på planförslaget:  
- Lantmäteriet, 2023-05-04 
- Järfälla kommun, Miljö- och bygglovsnämnden, 2023-05-15 
- Järfälla kommun, Barn- och ungdomsförvaltningen, 2023-05-15 
- Järfälla kommun, Kultur- demokrati- och fritidsnämnden, 2023-05-15 
- Järfälla kommun, Tekniska nämnden, 2023-05-24 
- Naturskyddsföreningen, 2023-05-14 
- E.ON Energidistribution AB, 2023-05-15 

 
Planförslaget har lämnats utan erinran av: 
- Länsstyrelsen, 2023-05-16 
- Svenska kraftnät, 2023-05-04 
- Region Stockholm, Trafikförvaltningen, 2023-05-12 
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Nedan följer en sammanfattning av framförda synpunkter med 
kommunstyrelseförvaltningens kommentarer. Även yttranden utan erinran redovisas. 
Inkomna skrivelser finns i sin helhet tillgängliga hos samhällsbyggnadsavdelningen. 
 

Myndigheter och statliga intressen 

1. Länsstyrelsen i Stockholms län 
Länsstyrelsen har tagit emot rubricerad detaljplan för granskning. Detaljplanen syftar 
till att möjliggöra för 60-80 småhus med trädgårdskaraktär.  
Länsstyrelsen har utgått från innehållet i 5 kap. 22 § plan- och bygglagen (2010:900), 
PBL, i vår granskning av ärendet och har inga synpunkter på förslaget.  
Länsstyrelsen anser dock att det är lämpligt att kommunen skickar in en begäran om 
att det äldre markavvattningsföretaget ska upphöra hos Mark- och miljödomstolen. 
Det är bara domstolen som kan besluta att det upphör formellt sett, även om 
markavvattningsföretaget med största sannolikhet redan har förfallit.  
Länsstyrelsens dnr: 402-21221-2023 

2. Lantmäteriet 
Vid genomgång av planförslagets handlingar har följande synpunkter noterats:  

Ändamål på markreservat för gemensamhetsanläggningar (G-områden) 
Det är inte obligatoriskt att ange ändamål på markreservat för 
gemensamhetsanläggningar, men det kan underlätta tolkningen av planen. I detta 
sammanhang kan också nämnas att i ersättningshänseende är g-områden för 
trafikändamål expropriationsfall (5 kap. 10 a § FBL och 14 kap. 18 § PBL), medan 
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g-områden för övriga ändamål, exempelvis ledningar, är vinstfördelningsfall (5 kap. 
10 a § FBL i kombination med en motsatsvis läsning av 14 kap. 14-18 §§ PBL). 

Redovisning av exploateringsavtalet 
Enligt Lantmäteriets mening får det gärna förtydligas vilka allmänna anläggningar 
som avses i exploateringsavtalet (se näst sista punkten om exploateringsersättning 
under huvuddragen i exploateringsavtalet, s. 39 i planbeskrivningen). Enligt 
Lantmäteriets mening kan också huvuddragen i principerna för medfinansieringen av 
tunnelbaneutbyggnaden beskrivas i detta sammanhang, d.v.s. i anslutning till 
redogörelsen av exploateringsavtalet 

Avgränsning m.m. av markreservat för gemensamhetsanläggning 
Markreservatet för gemensamhetsanläggning är redovisat under administrativa 
bestämmelser, men under gränsbeteckningar finns inga administrativa gränser. 
 
Markreservat (i detta fall g-områden) ska enligt Boverkets rekommendationer 
redovisas på olika sätt beroende på när planläggningen startats: 

• för PBL-planer enligt Boverkets allmänna råd BFS 2014:5 med planstart från 
och med januari 2015 ska markreservat redovisas som administrativa 
bestämmelser och omges av administrativa gränser eller i förekommande fall 
användnings- / planområdesgränser. 

• för PBL-planer som tas fram enligt Boverkets föreskrifter och allmänna råd 
BFS 2020:5-2020:6 (gäller alla planer med planstart efter 2021-12-31) 
betraktas markreservat som egenskapsbestämmelser. Den aktuella 
markreservatsbestämmelsen kan antingen avgränsas med egenskapsgränser 
eller sekundära egenskapsgränser samt i förekommande fall användnings- / 
planområdesgränser. 

Det är viktigt att någon av principerna används konsekvent i både plankarta och 
bestämmelser för att bestämmelsen ska fungera som tänkt. 
I det aktuella planförslaget redovisas inte markreservatet på ett konsekvent sätt. Detta 
innebär att markreservatsbestämmelsen inte avgränsas av de gränser som finns i 
plankartan utan bestämmelsen gäller fram till närmaste användningsgräns. Effekten 
blir att all mark inom kvarteret omfattas av markreservatet. 
 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Inför antagande har markreservat för gemensamhetsanläggning tagits bort ur 
plankartan och genomförandebeskrivningen kompletterats med en utförligare 
beskrivning av exploateringsavtalet enligt ovanstående synpunkter. 
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3. Region Stockholm 
Region Stockholm noterar att inga förändringar som medför konsekvenser för 
regionen har tillkommit och har därför inga synpunkter på förslaget. 

Kommunala nämnder och förvaltningar 

4. Barn- och ungdomsförvaltningen 
Överväganden  
Förtätning har stor påverkan på barns liv och hälsa när det handlar om tillgång till 
utrymme avsedda för barn, vilket i sin tur påverkar deras livskvalité. Barns 
självständiga rörlighet minskar generellt i städer i västvärlden, vilket innebär att barn 
idag är mer beroende av vuxna för förflyttning än för 50 år sedan. Från barn- och 
ungdomsförvaltningens perspektiv och utifrån ett barnperspektiv är närhet till service 
och verksamheter som förskola och skola viktigt, men även närhet till lekmiljöer, 
natur och anläggningar för idrottsändamål samt spontanidrott. Närhet till miljöer med 
högt lekvärde är betydande för att barn ska ha tillgång till dem och kunna nyttja dem 
i sin vardag. Utemiljön skapar förutsättningar för barns rörlighet och motoriska 
utveckling och utformningen av dessa miljöer påverkar barns fysiska aktivitet.  
I planförslaget står det att det eftersträvas en funktionsblandning där tillgängligheten 
är god, samtidigt som planförslaget innebär en småskalig bebyggelse med småhus i 
två våningar. Detaljplanens syfte är att möjliggöra 60-80 småhus i ett område med 
trädgårdsstadskaraktär, vilket bedöms som relativt homogen bebyggelse i kontrast till 
funktionsblandat. Med hänvisning till gällande översiktsplan skriver man också att 
kommunen avser att prioritera anläggningar för idrottsändamål på annan plats och 
har valt att gå vidare med utredningar av andra närliggande områden, exempelvis i 
Barkarbystaden. Barn- och ungdomsförvaltningen vill dock betona att närhet till an-
läggningar för idrottsändamål och miljöer med högt lekvärde är viktigt för att barn 
ska ha tillgång till dem i sin vardag. Det aktuella planförslaget i Ormbacka C 
möjliggör en yta för spontanidrott med en pumptrackbana. Med avseende på att det 
planeras att uppföras en skola inom den närliggande etappen Ormbacka B, som 
kommer att bli en målpunkt för barn i området, hade en anläggning som även kan 
användas av den framtida verksamheten varit önskvärt inom planområdet Ormbacka 
C.  
Planförslaget innebär att Växthusvägens hastighet föreslås sänkas till 40 km/h utmed 
hela planområdet, vilket bedöms stärka trafiksäkerheten för boende i området. Vidare 
innebär planförslaget också en sammankoppling av det nya bostadsområdet med 
gång- och cykelstråket norr om Växthusvägen, genom en planskild korsning, vilket 
man menar gör det möjligt för barn att ta sig till viktiga målpunkter utan att korsa 
Växthusvägen. I dagsläget ligger dock många viktiga målpunkter för barn på andra 
sidan Växthusvägen i höjd med planområdet, vilket innebär att den planskilda 
korsningen norr om Växthusvägen blir en omväg för barn till befintliga målpunkter. 
Till exempel ligger förskolan i Ormbacka A, Vikingatäppans lekplats, Skälbyparken, 
Skälby förskolor, Skälbyskolan och Neptuniskolan på andra sidan Växthusvägen. För 
den framtida utvecklingen i Veddesta kommer den planskilda korsningen dock vara 
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en viktig förutsättning för tillgängligheten till framtida målpunkter i Veddesta, men 
också för tillgängligheten till övriga kommunen. Barn- och ungdomsförvaltningen 
vill dock se att kopplingarna till närliggande områden för Ormbacka C förstärks.  
Den framtida skolan i Ormbacka B ligger på samma sida om Växthusvägen som 
Ormbacka C. Idag finns en befintlig gång- och cykelbana på Växthusvägens norra 
sida som löper utmed Ormbacka B och ned till cirkulationsplatsen nordöst om 
planområdet. Planförslaget innebär att denna gång- och cykelbana förlängs och 
ansluts till planområdets kvartersgator, där cyklister tar sig fram i blandtrafik. Då 
denna väg kommer användas av elever till och från den nya skolan i Ormbacka B är 
det av stor betydelse att den får en trafiksäker utformning för gående och cyklister.  

Barnkonsekvensanalys  
Som helhet bedöms ett genomförande av detaljplanen inte innebära negativa 
konsekvenser för barn. Barn- och ungdomsförvaltningen är dock av uppfattningen att 
plan-förslaget behöver kompletteras med en Barnkonsekvensanalys. Genom 
genomförandet av en Barnkonsekvensanalys tillsammans med de synpunkter som 
framförts av barn- och ungdomsförvaltningen kan förutsättningarna för barns 
livskvalité förbättras genom att förbättra förutsättningarna för fysisk aktivitet och 
barns självständiga rörelse i samhället. Förslaget till detaljplan innebär också att man 
strävar efter att göra upplevelsen av naturvärden mer lättillgängliga, vilket är positivt 
utifrån ett barnperspektiv, men det är viktigt att barn får vara delaktiga i parkens 
utformning. 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Översiktsplanen 
 Formuleringen kring ”funktionsblandning” återfinns i översiktsplanen, vilken 
pekar ut Ormbackaområdet i stort som ett förtätningsområde med en medeltät 
bebyggelsestruktur där en funktionsblandning med god tillgänglighet eftersträvas. 
Planförslaget beskriv inte som funktionsblandat i sig då det utgörs av ett relativt 
homogent bostadsområde. Detta till trots bedöms Ormbacka C utgöra ett positivt 
komplement till Ormbacka i stort och planen bedöms överensstämma med 
översiktsplanen.  

 Parkens funktion 
 Sedan granskning har parkens programmering givits en lägre detaljeringsnivå 
för att lämna utrymme åt att i kommande skeden arbeta med medskapandeprocesser 
där barn kan ges möjlighet att påverka utformning och funktion.  
 Förutsättningarna för Ormbackaskolan att använda sig av parken inom 
Ormbacka C är inte optimala och skulle behöva utredas vidare. Parkens primära 
funktion är att omhänderta dagvatten och översvämningar från Veddestabäcken, 
varför ytorna inte får anläggas med material som traditionellt används på mer 
formella idrottsytor och varför spontanidrott istället har bedömts lämpligt. Även 
storleken på ytan är begränsad, vilket kan vara ett hinder för skolverksamheten. 
Möjligheten att istället inrymma en mindre plan närmare skolan inom Ormbacka B 
bör utredas vidare. 
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 Barns rörelsefrihet 
 Planförslaget omfattar ingen planskild korsning utan en gång- och cykelbana 
som löper parallellt med Växthusvägen och förbinder planområdet med bebyggelsen 
i Ormbacka B. Detta möjliggör att barn kan ta sig till målpunkter norr om 
Växthusvägen utan att behöva korsa vägen. Gång- och cykelbanans utformning har 
styrts av dess befintliga utformning längs Ormbacka B. En mer noggrann utformning 
sker i kommande detaljprojektering. 
 Planförslaget inkluderar ett nytt gc-övergångsställe över Växthusvägen som, 
ihop med en hastighetssänkning till 40km/h, bedöms förbättra säkerheten för 
oskyddade trafikanter jämfört med nuläget. Planskilda korsningar tillskapas 
vanligtvis genom bro- eller tunnellösningar, vilka medför andra svårigheter kopplat 
exempelvis till trygghetsfrågor, tillgänglighet för rörelsehindrade, krav på utrymme i 
gaturummet och tillkommande kostnader. Det har därför inte bedömts rimligt att 
anlägga en planskild korsning i Ormbacka C. Den närmaste planskilda korsningen 
ligger ca 350m norr om planområdet vid Ormbacka B, där det finns möjlighet att ta 
sig under Växthusvägen i en tunnel.  

Barnkonsekvensanalys 
Kommunstyrelseförvaltningen ifrågasätter syftet bakom att ta fram en 

barnkonsekvensanalys i detta skede av detaljplaneprocessen. När en BKA används 
som ett processverktyg tidigt i ett planarbete utgör den ett bra stöd för att säkerställa 
att barns perspektiv och behov omhändertas i förslaget. Barn- och 
ungdomsförvaltningen har inte uttryckt att det finns ett behov av en BKA tidigare i 
processen. Så sent som i granskningsskedet är markanvändningen i planförslaget 
låst och strukturella frågor svåra att förändra. Risken med att ta fram en BKA efter 
granskning blir då att det blir en produkt som saknar verklig möjlighet att påverka 
planförslagets utformning. Kommunstyrelseförvaltningen anser att ansträngningarna 
för att stärka barns perspektiv inom Ormbacka C bör läggas där det finns störst 
möjlighet att påverka planförslaget, i detta fall genom att involvera barn i parkens 
utformning under kommande skede. Det kan tilläggas att 
kommunstyrelseförvaltningen övergripande analyserat konsekvenser för barn och 
andra grupper som en del av planprocessen, utan att redogöra för det i en separat 
BKA. Kommunstyrelseförvaltningens bedömning är att planförslaget ger goda 
möjligheter för positiva effekter för barn i form av både en god boendemiljö och 
tillgång till friytor inom och i direkt närhet av planområdet. 

5. Kultur, demokrati och fritidsnämnden 
Kulturmiljösynpunkter  
Kultur-, demokrati- och fritidsförvaltningen yttrade sig i samrådsskedet och påtalade 
då det positiva i att odlingsrösena och ekarna runtomkring bevaras enligt 
planförslaget. Därigenom ges möjlighet att förstå områdets tidigare användning.  
Enligt förslaget till detaljplan planläggs området med odlingsrösena som allmän 
platsmark, vilket innebär att kommunen huvudmannaskap. I kommande 
exploateringsavtal ska skyddsåtgärder säkerställas. 
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Ur kulturmiljösynpunkt är detta enbart positivt. 

Idrott/fritidsverksamhet 
I kommande detaljplaner är det viktigt att behovet av idrottsytor av olika slag 
tillgodoses. Spontana aktivitetsplatser för både lek, idrott och kultur bör även de 
finnas jämnt fördelade i kommunen.  
I planförslaget för Ormbacka C beskrivs att kommunen avser att prioritera 
anläggningar för idrottsändamål på annan plats och har valt att gå vidare med 
utredningar av andra närliggande områden, exempelvis i Veddesta och i senare 
etapper av Barkarbystaden. Kultur-, demokrati- och fritidsförvaltningen vill dock 
betona att närhet till anläggningar för idrottsändamål är viktigt för att barn och unga 
ska ha tillgång till dem i sin vardag. Det aktuella planförslaget i Ormbacka C 
möjliggör en yta för spontanidrott med en pumptrackbana. Om det byggs en 
pumptrackbana så nära boende, bör den då göras i ett material som inte ger störande 
ljud. Med avseende på att det planeras att uppföra en ytterligare grundskola inom den 
närliggande etappen Ormbacka B, hade en idrottsanläggning som även kan användas 
av den framtida verksamhetens idrottslektioner varit mer önskvärt inom planområdet 
Ormbacka C. Det planeras att bygga en skola på en liten tomt på Ormbacka B där det 
inte får plats mer än en liten bollplan och i det nya förslaget är idrottshallen ännu 
mindre. Möjlighet till aktivitet och rörelse löpande under dagen är viktigt ur ett 
folkhälsoperspektiv. 
Från Ormbacka till Barkarbystaden är avståndet stort, och dessutom finns det 
barriärer i form av E18 och järnvägen, vilket innebär att de inte blir lättillgängliga för 
de boende i Ormbacka. Det är viktigt att barnen har möjlighet att röra på sig också 
utan behov av en vuxen och samtidigt känna sig trygga och ha möjlighet till fysisk 
aktivitet. All form av aktivitet som involverar barn och unga är jättebra. I 
planförslaget hänvisar man också till senare etapper av Barkarbystaden, vilka ännu 
inte är detaljplanelagda och saknar därför tidsplan. Idrottsanläggningar utomhus 
finns heller inte med i strukturplanen till Veddesta och nuvarande Veddestavallen 
med fotbollsplaner behöver rivas pga expansionen. Kultur-, demokrati- och 
fritidsförvaltningen ser ett stort behov av nya idrottsanläggningar med anledning av 
expansionen, där behov av utveckling och ersättningsytor kan delvis lösas inom 
Barkarbystaden, men förvaltningen vill betona vikten för att skapa näridrottsplatser 
som uppmuntrar till spontanidrott samt anläggningar till föreningslivet även i 
närheten av det aktuella planförslaget. 
Spontanidrottsplatser är positivt att anlägga, dock är det viktigt att det finns 
behovsunderlag kring valet av spontanaktiviteter, exempelvis varför valet görs 
pumptrack och fotboll, inte skate och klassisk lekplats som efterfrågas av invånarna. 
Viktigt att det finns underlag kring vägval även om det bara är skisser, för att vissa 
saker lockar till sig och stärker ett ojämställt fysiskt aktivt liv.  
Viktiga faktorer är att blanda olika åldersgrupper och kön, så att en yta inte tas över 
av ett en målgrupp av killar som präglar helheten. Trygghetsaspekten, jämlikhet och 
stöd till föreningslivet vid spontanaktivitetsytor är viktigt att fundera när man skapar 
nya idrottsmiljöer. Effektivt sätt kan vara att kunna växla mellan spontan lek samt 
fritid och programmerad aktivitet på en och samma plats, exempelvis om idrottsytan 
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(tex utegym, fotbolls- eller basketplan) planeras så att en förening har möjlighet att 
boka ytan för öppen fri träning några gånger i veckan. Då krävs dock att ytan också 
tillhör kultur-, demokrati- och fritidsförvaltningen så att det finns en struktur för 
hanteringen.  
Våren 2023 presenterade kultur-, demokrati- och fritidsförvaltningen i samarbete 
med Samhällsbyggnadsavdelningen en rapport kring behovet av lokal och 
anläggningar i det växande Järfälla. Tillgången till idrottsytor, både inomhus och 
utomhus, bedöms i denna del vara relativt lågt. Även om det troligen inte finns 
utrymme inom detta område bör det finnas med i underlaget hur långt det är till 
närmaste idrottsanläggningar. 

Barnkonsekvensanalys   
Från kultur-, demokrati- och fritidsförvaltningens perspektiv och utifrån ett 
barnperspektiv är närhet till natur och anläggningar för idrottsändamål samt 
spontanidrott viktigt. Närhet till utemiljöer som skapar förutsättningar för barns 
fysiska aktivitet är betydande för att barn ska ha tillgång till dem och kunna nyttja 
dem i sin vardag. Det aktuella planförslaget i Ormbacka C föreslår ett pumptrack i 
parken, vilket har möjlighet att attrahera i synnerhet barn och ungdomar, då man ha 
tillgång till en cykel eller liknande. Att se över möjligheterna att anlägga en annan 
typ av näridrottsplats inom planområdet eller en ytterligare idrottsyta bör övervägas. 
Förslaget till detaljplan innebär också att man strävar efter att göra upplevelsen av 
naturvärden mer lättillgängliga, vilket är positivt utifrån ett barnperspektiv.  
Det hade varit önskvärt att en barnkonsekvensanalys genomförs för att detaljplanen 
kommer att påverka barn och unga i hög grad. För barn och unga är det mycket 
positivt att det finns grönytor som erbjuder möjlighet till lek och aktivitet, det är 
viktigt att barnen får vara delaktiga i parkens programmering. Det behövs också ha 
med perspektiv från personer med funktionsnedsättning gällande idrottsytorna. 

Överväganden 
Kultur-, demokrati och fritidsförvaltningen noterar det positiva i planförslaget att 
skapa goda livsvillkor samt trygg uppväxt för barn och unga genom att erbjuda en 
attraktiv miljö för alla, och som helhet bedöms förvaltningen ett genomförande av 
detaljplanen positivt. 
Med hänsyn till de synpunkter som påpekats kultur-, demokrati- och 
fritidsförvaltningen kan dock förutsättningarna för barn och ungas möjlighet till 
aktivitet och rörelse förbättras genom att förbättra förutsättningarna för rörelse och 
idrottsaktivitet utifrån jämlikhet och trygghetsperspektiv. Kultur-, demokrati- och 
fritidsförvaltningen önskar delta konstruktivt i diskussionerna kring kultur- och 
fritidsfrågor i den fortsatta processen. 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Idrott/fritidsverksamhet 
 Kommunstyrelseförvaltningen bedömer inte att det finns goda förutsättningar 
för formaliserade idrottsytor inom planområdet. Parkens primära funktion är att 
omhänderta dagvatten och översvämningar från Veddestabäcken, varför ytorna inte 
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får anläggas med material som traditionellt används på mer formella idrottsytor så 
som exempelvis konstgräs. Möjlighet till spontanidrott har därför bedömts lämpligt 
på platsen. Även storleken på ytan är begränsad, vilket kan vara ett hinder för 
skolverksamhet och föreningslivet. Kommun- och stadsdelsövergripande 
idrottsbehov utreds i framtagandet av kommunens nya översiktsplan i samarbete med 
Kultur-, demokrati och fritidsförvaltningen. 
 Sedan granskning har parkens programmering givits en mindre detaljerad nivå 
i illustrationer och beskrivningar för att lämna utrymme för en fortsatt behovsdriven 
diskussion och plats för medskapandeprocesser kring parkens utformning. 
 Avståndet från planområdet till omkringliggande idrottsytor har tydliggjorts i 
planbeskrivningen. 
 Barnkonsekvensanalys 

Kommunstyrelseförvaltningen ifrågasätter syftet bakom att ta fram en 
barnkonsekvensanalys i detta skede av detaljplaneprocessen. När en BKA används 
som ett processverktyg tidigt i ett planarbete utgör den ett bra stöd för att säkerställa 
att barns perspektiv och behov omhändertas i förslaget. Kultur-, demokrati- och 
fritidsförvaltningen har inte uttryckt att det finns ett behov av en BKA tidigare i 
processen. Så sent som i granskningsskedet är markanvändningen i planförslaget 
låst och strukturella frågor svåra att förändra. Risken med att ta fram en BKA efter 
granskning blir då att det blir en produkt som saknar verklig möjlighet att påverka 
planförslagets utformning. Kommunstyrelseförvaltningen anser att ansträngningarna 
för att stärka barns perspektiv inom Ormbacka C bör läggas där det finns störst 
möjlighet att påverka planförslaget, i detta fall genom att involvera barn i parkens 
utformning under kommande skede. Det kan tilläggas att 
kommunstyrelseförvaltningen övergripande analyserat konsekvenser för barn och 
andra grupper som en del av planprocessen, utan att redogöra för det i en separat 
BKA. Kommunstyrelseförvaltningens bedömning är att planförslaget ger goda 
möjligheter för positiva effekter för barn i form av både en god boendemiljö och 
tillgång till friytor inom och i direkt närhet av planområdet. 

6. Miljö- och bygglovsnämnden 
Plankarta med bestämmelser: 

• Bestämmelserna e1-e3 reglerar byggrätten per ”tomt”. Det är viktigt att tänka på 
att termerna ”tomt” och ”fastighet” inte är synonyma eftersom ett hus, t.ex. 
ett radhus, som är en del av en större fastighet med flera radhus ändå kan 
anses ha en egen tomt. Det bör därmed förtydligas om avsikten är att reglera 
byggrätten i förhållande till tomterna som bildas, eller i förhållande till 
fastighetens totala area. Stora gemensamma byggrätter bör undvikas. 

• Bestämmelsen e4 bör omformuleras. Det är svårt för en handläggare att räkna ut 
den exakta arealen som ingår i egenskapsområdet ifråga för att därefter kunna 
beräkna byggrätten, alltså bör man istället ange en viss byggrätt för området. 
Det är dessutom oklart vad som menas med ”största byggnadsarea är 50 % av 
egenskapsområdet. Största byggnadsarea för komplementbyggnad är 80 
kvm” – dessa uppfattas som två motstridiga bestämmelser. Man bör istället 
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ange en bestämd byggrätt och lägga till att varje byggnadskropp får vara 
högst 80 kvm stor, eller liknande. 

• Med hänvisning till ovanstående ser vi inget syfte med bestämmelsen n1 då 
denna reglerar samma sak som bestämmelsen e4 avser att reglera. Den ena 
bestämmelsen anger dessutom att ”minst” 50 procent av parkeringsytorna ska 
anläggas under tak medan den andra anger att ”störst” byggnadsarea för 
området ifråga är 50 procent. 

• För att tydliggöra att en del av kvartersmarken inte ska bebyggas med 
komplementbyggnader är prickmark lämpligare. Vi föreslår därför att man tar 
bort bestämmelsen p1 och att man istället lägger in prickmark på området 
närmast den allmänna platsmarken ifråga. 

• Vi föreslår att en grönytefaktor eller liknande läggs till som planbestämmelse. 
Denna bestämmelse bör reglera hur stor andel av tomternas yta som ska vara 
genomsläpplig och/eller som inte får hårdgöras. 

• Gränsbeteckningen för planområdesgränsen som anges i legenden är 
heldragen, vilket inte stämmer överens med den som visas på plankartan. 

• Bestämmelsen p2 anger en maximal bredd på passagerna som ska anordnas, 
men ingen minimibredd. Detta bör anges för att säkerställa att passagerna 
även blir möjliga att passera för personer med nedsatt rörelse- eller 
orienteringsförmåga. 

• Med hänvisning till bestämmelsen f3 och att huvudbyggnaders 
taktäckningsmaterial ska bestå av röda eller svarta takpannor framgår det inte 
om takens kulörer behöver motsvara varandra eller vad 
komplementbyggnadernas taktäckningsmaterial ska bestå av. 

• På plankartan bör bestämmelserna skrivas i en konsekvent ordning. Om 
bestämmelserna har en viss ordning i legenden bör detta reflekteras på 
plankartan. Om ett egenskapsområde t.ex. regleras av bestämmelserna e1 f2 f3 

f4 f1 m1 m2 p1 p2 ska de stå i ordningen e1 p1 p2 f1 f2 f3 f4 m1 m2. 
• Korsmarken i mitten av området, där det bl.a. enligt figur 19 på s. 29 i 

planbeskrivningen ska finnas ett torg, har ingen byggrätt och omfattas inte av 
andra relevanta egenskapsbestämmelser. Eftersom det inte finns någon 
beskrivning av vad syftet med torget är bör man se över vilka byggnader eller 
byggnadsverk det är tänkt ska placeras där. 

• På s. 14 i planbeskrivningen står det att korsmark får bebyggas med murar etc. 
På plankartan står det dock att ”endast komplementbyggnad får placeras” på 
korsmark, vilket utesluter andra typer av byggnader eller anläggningar. 

• Eftersom speciallösningar (bullerskyddad sida) kommer att krävas för vissa 
bostäder för att uppfylla gällande riktvärden bör det tydliggöras i plankartan 
att bostäder ska utformas så att förordning (2015:216) uppfylls. 

• Följande formulering behöver ses över så att korrekta riktvärden för uteplats 
anges i enlighet med förordning (2015:216) ”Alla bostäder ska ha tillgång till 
enskild eller gemensam uteplats till bostaden där ljudnivån inte överstiger 55 
dB(A) och 70 dB(A) maximal ljudnivå.” 

• Planbestämmelserna bör kompletteras med placering av friskluftsintag. 
• Friskluftsintag bör placeras bort från Växthusvägen. 
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• Tillägg bör göras till plankartan med en planbestämmelse om att ”förorening 
måste avhjälpas innan startbesked får ges” eller motsvarande. 

• Enligt planhandlingarna redogörs för att stora delar av planområdet ska vara 
genomsläpplig i syfte att fördröja dagvatten, bl a det område som planläggs 
som Park och dagvattendamm respektive Gata1 och Gata2. För att 
motverka risken för att exempelvis ytterligare byggnader uppförs eller att 
nuvarande mark hårdgörs i framtiden bör de åtgärder som är möjliga att 
reglera med hjälp av planbestämmelser också införas i plankartan. Aktuella 
ytor behöver därmed förses med bestämmelse om att marken inte får 
hårdgöras eller i vilken mån marken ska vara genomsläpplig. 

• Precisering av planbestämmelser för områdena som planlagts som 
dagvattendamm respektive översvämningsyta3 kan behöva göras med 
anledning av de komplement till områdenas användning som omnämns i 
planbeskrivningen, se exempelvis aktuella områden för lek respektive 
spontanidrott eller annan (pumptrackbana). Här kan krav på utformning med 
avseende på materialval, genomsläpplighet mm. behöva ses över och 
förtydligas för att inte riskera motstridighet i enlighet med kommunens 
dagvattenriktlinjer eller risk för spridning av föroreningar. 
 

Planbeskrivningen: 

• I planbeskrivningen anges att Veddestabäcken norr om planområdet inte 
omfattas av strandskydd. Någon vidare motivering framgår dock inte. Vi har 
uppmärksammat att i detaljplan för Veddesta IV, Dnr Kst 2017/456, gjordes 
bedömningen att strandskydd skulle gälla inom 100 meter från det dike som 
sträcker sig från Veddestabäcken inom det planområdet. Nämnden ställer sig 
därför frågandes till varför man gör en annorlunda bedömning avseende 
strandskydd inom denna aktuella plan och anser därför att mer utförlig 
redovisning krävs med avseende på om huruvida strandskydd råder eller inte i 
enlighet med 7 kap miljöbalken och om det finns behov av att upphäva ett 
eventuellt strandskydd för att kunna uppnå syftet med detaljplanen. 

• Begreppet delningsekonomi används på s. 6 och s. 12 med hänvisning till 
området närmast Växthusvägen. Detta begrepp bör definieras så att det 
framgår vad man menar just i kontexten av denna detaljplan. 

• Det bör förklaras vad syftet är med torget som visas på figur 19 på s. 29. 
• I innehållsförteckningen saknas sidhänvisning till avsnittet om 

planbestämmelser. 

Buller, bullerutredning: 
Planområdet ligger i ett utsatt läge med avseende på buller och vibrationer från trafik 
från Växthusvägen. Enligt gällande riktvärden och förordning om trafikbuller vid 
bostadsbyggnader (SFS 2015:216) bör inte buller från vägar överskrida 60 dBA 
ekvivalent ljudnivå vid en bostadsbyggnads fasad, eller 50 dBA ekvivalent ljudnivå 
respektive 70 dBA maximal ljudnivå vid en uteplats om en sådan ska anordnas i 
anslutning till byggnaden. I förordningen om trafikbuller vid bostadsbyggnader 
anges att möjlighet finns att uppföra bostäder med tyst sida då nivån 60 dBA 
ekvivalent nivå överskrids vid fasad (4§). Minst hälften av bostadsrummen ska då 
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vara vända mot en sida där 55 dBA ekvivalent ljudnivå inte överskrids vid fasad 
(punkt 1). Även den maximala nivån på den tysta sidan är reglerad och får max 
uppgå till 70 dBA maximal ljudnivå vid fasad mellan kl. 22 och 06 (punkt 2). 
a) Rekommendationer vid planläggning 
Inom planarbetet bör det säkras att angivna riktvärden i enlighet med 
trafikbullerförordningen följs. Det bör säkerställas att de boende får tillgång till 
uteplatser där riktvärdet om 50 dBA ekvivalent ljudnivå och 70 dBA maximal 
ljudnivå inte överskrids i enlighet med trafikbullerförordningen. I planbeskrivning 
och plankarta (planbestämmelse m1) anges att ”alla bostäder ska ha tillgång till 
enskild eller gemensam uteplats till bostaden där ljudnivån inte överstiger 55 dB(A) 
och 70 dB(A) maximal ljudnivå.” Denna skrivning behöver ses över och justeras så 
att hänvisning görs till korrekta riktvärden för uteplats i enlighet med 
trafikbullerförordningen. 
Utifrån den trafikbullerutredning som utförts framgår att för två bostäder, en i varje 
ända av radhuslängan närmast Växthusvägen, behöver bullerskyddsskärmar uppföras 
mellan bostadsfasad och förrådsbyggnad med en höjd av minst 2 meter. Detta för att 
säkerställa varsin uteplats i anslutning till bostaden för att gällande riktvärden ska 
innehållas. 
Krav om bullerskärm har lagts till plankartan som planbestämmelse. Nämnden vill 
påtala att bullerskärmars bullerdämpande förmåga bestäms av ett flertal faktorer, 
utöver höjden bör man även ta hänsyn till täthet, tjocklek och placering. En 
avskärmning behöver således utformas korrekt för att få en bullerdämpande effekt. I 
utredningen anges att bullerskyddsskärmarna behöver utformas med en tät kärna som 
motstår ljud, vilket kan behöva förtydligas i planhandlingarna. Tänk på att byggnader 
eller anordningar så som till exempel bullerskärmar, som är en förutsättning för att 
bullerriktvärdena ska innehållas inom planområdet, ska slutföras innan slutbesiktning 
får göras för bygglovet. 

Förorenade områden 
Inom området har föroreningar, av bland annat metaller, påträffats i ytlig jord 
överskridande mindre känslig markanvändning (MKM) och känslig markanvändning 
(KM). Miljö- och bygglovsnämnden är enig med planbeskrivningen om att området 
behöver saneras inför kommande bebyggelse och att lämpligt åtgärdsmål är (KM). 
Nämnden anser därför att ett tillägg bör göras till plankartan med en 
planbestämmelse om att ”förorening måste avhjälpas innan startbesked får ges” eller 
motsvarande. Nämnden vill också informera om att ytterligare markundersökningar 
kan behövas utföras i samband med avetablering av den tillfälliga byggetableringen 
som finns inom området för att säkerställa att inga ytterligare föroreningar har 
uppstått under denna period. Ytterligare provtagning av överskottsmassor i 
exploateringsskedet kan också bli aktuellt för att säkerställa att fortsatt hantering blir 
korrekt. 

Grönytor och rekreation 
Nämnden noterar att bebyggelsestrukturen och plankartan bearbetats sedan samråd 
och att planområdet innehåller ett flertal gemensamma grönytor, och att man inom 
planområdet avsatt ytor för både natur och park. Utifrån den naturvärdesinventering 
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som utförts för planområdet framgår att det i den nordvästra delen förekommer 
värdefull skog med framförallt äldre ekar. Av plankartan framgår att flertalet av 
dessa ekar kommer att bevaras. I och med att bostäder planeras i området kommer 
besökstrycket i naturområdet att öka vilket kan komma att orsaka slitage. Nämnden 
ser därför positivt till att naturområdena ska förvaltas enligt skötselplan, detta så att 
naturvärdena kan bevaras över tid. Nämnden noterar att planbeskrivningen till viss 
del innehåller skyddsåtgärder i form av planbestämmelse träd1. Ytterligare förslag till 
skydds- och kompensationsåtgärder anges dock i den naturvärdesinventering som 
utförts för planområdet, vilket med fördel skulle kunna tillföras till planhandlingarna 
och som en utökning av bestämmelserna. Bland annat anges att i de fall träd kommer 
att fällas, bör man åtminstone placera stam och grenar som s.k. faunadepåer på 
lämpliga platser i närheten. Förslag till möjliga kompensationsåtgärder anges även, 
vilket med fördel kan skrivas in i planhandlingarna. 

Dagvatten 
Planområdet angränsar till Veddestabäcken och ligger inom avrinningsområdet för 
Bällstaån som är kraftigt förorenad. I Järfälla är alla sjöar och vattendrag utpekade 
som ekologiskt särskilt känsligt område (ESKO), och Bällstaån ska därför särskilt 
beaktas vid planläggning. Ingen försämring får ske av miljökvalitetsnormen för 
aktuell vattenförekomst. Icke-försämringskravet utgår ifrån recipientperspektivet och 
är inte en jämförelse mellan nuvarande och framtida belastningsnivå efter planerade 
reningsåtgärder. För att skapa en fungerande dagvattenhantering med en minskad 
flödes- och föroreningsbelastning på Veddestabäcken och Bällstaån är det därför av 
största vikt att de åtgärder som avses utföras för att fastställda mål ska uppnås också 
regleras som planbestämmelser i plankartan. Enligt den dagvattenutredningen som 
utförts framgår att man beräknat den nödvändiga totala fördröjningsvolymen för 
detaljplaneområdet till 190 m3, varav 71 m3 ska fördröjas inom kvartersmark och 119 
m3 inom allmän platsmark. Nämnden anser det som problematiskt att föreslå ett 
behov av 71 m3 volym för dagvattenåtgärder inom området för kvartersmark när det 
visats att det just finns 71 m3 att tillgå. Inom planområdet bör det finnas ett absolut 
krav om att kantstenar bör undvikas, detta i syfte att ge möjlighet att undvika 
instängda områden då detta kan medföra negativ påverkan på flödena. Kantstenar 
kan dock accepteras om det används för att styra undan flöden från omkringliggande 
höjdpartier. Nämnden noterar att det i dagvattenutredningen föreslås drift- och 
underhållsåtgärder för att biofilter, diken och torrdammar ska prestera väl under 
längre perioder, och vi anser därför att det vore positivt om detta uppmärksammas i 
planbeskrivningen. 

Översvämning 
Bällstaån har utöver dålig vattenstatus, stora problem med återkommande 
översvämningar, liksom Veddestabäcken, varpå planområdet behöver uppfylla 
översvämningskraven för skyfall och beräknat högsta flöde (BHF).Utifrån den 
översvämningsutredning som gjorts för planområdet framgår att det är ett svårt 
område där man behöver ta hänsyn till både översvämningsutbredning och 
översvämningsdjup vid BHF i Veddestabäcken. Överledning av vatten krävs därför i 
många steg för att inte missa flöden och vattennivåer som beräknas höjas. Av 
utredningen framgår att alla översvämningsytor ska anläggas med tät botten för att 
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motverka uppträngning av grundvatten. Vidare framgår att avvattning till  
dagvattensystemet från områden under +16,2 ska utrustas med backventiler så att 
vatten från Veddestabäcken inte ska översvämma dessa, vilket kan behöva 
förtydligas i planhandlingarna. 
Miljö- och bygglovsnämnden vill uppmärksamma Kommunstyrelsen om att vissa 
lågpunkter som kräver ett djup på 0,5 – 1,0 meter kan komma att innebära sådana 
ingrepp i närmiljön att de på sikt kan upplevas som onödiga och med tiden läggs 
igen. För dessa områden kan det därmed vara svårt att vidmakthålla den skötsel som 
krävs för att bibehålla den avsedda funktionen, det vill säga i att hantera höga flöden, 
detta i och med anledning av återkomsttiden. Det anses därför som viktigt att man 
inom planarbetet inför de planbestämmelser som krävs för att vidmakthålla de 
åtgärder som föreslås inne på kvartersmark. 
Nämnden noterar de förändringar som gjorts inom planen trafikmässigt och att 
översvämningsåtgärder förlagts i anslutning till Veddestabäcken istället för planerad 
väg in till området vilket vi ser som positivt. Detta får till följd att inga onödiga 
föroreningar leds vidare till bäcken från trafiken. 

Områden för dagvattendamm respektive översvämningsyta  
Enligt planbeskrivningen framgår att del av planområdet som enligt plankartan 
planläggs som dagvattendamm respektive översvämningsyta kommer utgöra plats för 
hantering av dagvatten och skyfall men även förses med pumptrackbana respektive 
fungera som multifunktionell yta med till exempel fotbollsmål. Tänk på att 
pumptrackbanan och den multifunktionella ytan inte får utgöras av material som kan 
medföra föroreningar eller påverka markens genomsläpplighet negativt. Aktuella 
planbestämmelser för områdena kan därför behöva förtydligas eller utökas med 
avseende på krav vad gäller exempelvis materialval, genomsläpplighet mm. för att 
inte riskera motstridighet i enlighet med kommunens dagvattenriktlinjer eller att 
recipientens status försämras. 

Luftkvalitet 
Planbeskrivningen saknar redogörelse och bedömning avseende luftkvalitet och vilka 
nivåer av luftföroreningar som man kan förvänta sig inom planområdet sett ur ett 
längre perspektiv, och eventuella konsekvenser av detta. Nämnden anser att detta är 
något som man bör ta hänsyn till inom planarbetet för att säkerställa att en tillräckligt 
god luftmiljö kan uppnås för boende och en bedömning av luftkvaliteten inom 
planområdet behöver tydliggöras. Planområdet ligger i nära anslutning till 
Växthusvägen som är en belastad trafikled i kommunen. Utöver 
miljökvalitetsnormerna bör nivåerna även jämföras med miljökvalitetsmålet för frisk 
luft. Miljökvalitetsnormen utgör en högsta nivå vilken inte får överskridas, det vill 
säga ett absolut tak för att undvika en oacceptabel nivå av luftföroreningar. 
Miljökvalitetsnormerna ger dock inte det skydd som behövs för en god livsmiljö. 
Enligt Stockholms Luft- och Bulleranalys bör lägre haltnivåer än de juridiskt 
bindande miljökvalitetsnormerna nås ur hälsoskyddssynpunkt. Då planområdet 
inhyser bostäder är det viktigt att jämförelse även görs med regeringens 
miljökvalitetsmål för frisk luft. Av miljökvalitetsmålen framgår riktvärden som inte 
bör överskridas för att minska risk för sjukdomar samt påverkan på växter, djur, 
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material och kulturföremål. Barn utgör dessutom en särskilt känslig grupp för 
luftföroreningar (BAMSE-projektet, KI studie om påverkan av luftföroreningar på 
barns lungfunktion). Utöver de nivåer som anges inom miljökvalitetsmålet för frisk 
luft vill nämnden informera om att hänsyn även bör tas till WHO:s nya riktlinjer från 
2021. För att skydda befolkningen rekommenderar WHO till exempel att halterna av 
PM2.5 och NO2 långsiktigt behöver ligga under 5 respektive 10 μgm3. WHO:s 
rekommendation innebär följaktligen att till och med Regeringens miljömål för frisk 
luft inte längre anses som tillräckligt trots att de är betydligt strängare värden än 
nuvarande miljökvalitetsnormer. Regeringen har meddelat att en översyn av EU:s 
luftkvalitetsdirektiv ska göras i syfte att se över om skärpta luftkvalitetsnormer till 
2030 som ligger närmare WHO:s riktvärden för bl a kvävedioxid och partiklar (PM 
2,5 och PM10). 

Elektromagnetiska fält 
Nämnden noterar att det inom planområdet avsatts ett område för elnätstation, i 
plankartan markerat som E1. Tänk på att om elektriska installationer såsom nätstation 
placeras inom planområdet bör avsnittet om Miljökonsekvenser i planbeskrivningen 
behandla risker med elektromagnetiska fält samt en beskrivning om hur det 
säkerställs att nätstationen inte orsakar risker för människors hälsa. Enligt 
Strålsäkerhetsmyndigheten finns en ökad risk för magnetfältsexponering om 
årsmedelvärdet är högre än bakgrundsstrålningen som är på ca 2 mSv. 
Strålsäkerhetsmyndigheten anger att onödig exponering för magnetfält bör 
begränsas. I och med att det gäller bostäder så ska de inte behöva få högre värden än 
vad normalbefolkningen har. Nätstationen ska kunna placeras utan den risken. 
Försiktighetsprincipen ska följas vid all planering och all ny bebyggelse ska 
lokaliseras på säkert avstånd från källor till elektromagnetiska fält. 

Övrigt 
I planbeskrivningen finns ett avsnitt om Särskild hänsyn under byggtiden. Av 
beskrivningen framgår att utbyggnaden kommer att ske i närheten av befintliga 
bostäder varför hänsyn ska tas vid arbeten som skapar vibration. Det bör tilläggas att 
hänsyn även bör tas vid andra typer av omgivningspåverkan. Exploatering kan 
orsaka spridning av föroreningar i mark och vatten samt orsaka byggbuller och 
damning. Innan byggnationerna påbörjas bör de skyddsåtgärder och försiktighetsmått 
som behövs för att förebygga skada eller olägenhet för människors hälsa eller miljön 
vara klargjorda och dokumenterade (egenkontrollprogram). 
 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Plankarta 
 Plankartans bestämmelser har förtydligas inför antagande. Bland annat har 
detta justerats:  

- Markreservat för gemensamhetsanläggning har tagits bort.  
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- Bestämmelsen e4 har omformulerats för att specificera största byggnadsarea 
inom egenskapsområdet samt att enskild byggnadskropp får uppgå till 80 
kvm.  

- Bestämmelsen p2 har kompletterats med ett minimimått om 1,5m. 
- Bestämmelsen m1 har reviderats för att omfatta 50 dBA ekvivalent ljudnivå vid 

uteplats samt med hänvisning till förordning (2015:216) om trafikbuller vid 
bostadsbyggnader.  

- Bestämmelsen m2 har reviderats och innehåller precisering avseende att 
bullerskärmarna ska anläggas med tät kärna.  

- Bestämmelse om dagvattendammen utökas med krav på genomsläppliga 
material.  

- Bestämmelse för korsmark utökas för att även omfatta mur, plank och staket. 
Korsmarken i mitten av området regleras med högsta totalhöjd i syfte att 
begränsa höjden av eventuell komplementbyggnad så som pergola. 

- Bestämmelsen n1 kvarstår utan justeringar, då syftet med bestämmelsen är att 
säkerställa att minst hälften av de bilparkeringsplatser som tillåts inom ytan 
anläggs under tak, för att undvika leda smutsigt vatten till Veddestabäcken.  

- Bestämmelsen träd1 kompletteras med text om att schaktning och anläggning 
inte får skada träden och dess rotsystem. Utöver detta har trädsymbolerna 
utgått, endast egenskapsytorna finns kvar. Trädens exakta lokalisering kan 
utläsas i naturvärdesinventeringen som gjordes för denna detaljplan. 

- Planbestämmelserna inom egenskapsytorna står i konsekvent ordning. 
- Plangränsen visas som streckad i legenden. 

 Grönytefaktor läggs inte in i plankartan, då en sådan bestämmelse saknar 
lagstöd. Däremot har bestämmelse för att reglera markens genomsläpplighet per 
tomt har tillkommit. 
 Planbeskrivning 
 Om strandskydd: Länsstyrelsen har genom förordnande den 3 juni 1999, 
baserat på ett tidigare förordnande från 1977, beslutat om strandskyddets omfattning 
i Stockholms län. Beslutet innebar bland annat att Bällstaån samt biflödet 
Veddestabäcken är undantagna från strandskydd. Eftersom Veddestabäcken inte 
finns markerad på förordnandekartan innebär det att Länsstyrelsen upphävt 
strandskydd. Inträde av strandskydd blir endast aktuellt i de fall det ligger en äldre 
byggnadsplan/stadsplan (fastställd innan 1 juli 1975), eller om det funnits en sådan 
äldre plan som sedan upphävts eller ersatts av en ny. Detta ser 
kommunstyrelseförvaltningen inte är fallet här, och bedömer således att planområdet 
inte omfattas av strandskydd. 
 Om torg: Det finns inget föreslaget torg inom planförslaget. Den illustration 
som hänvisas till är ett urklipp ur dagvattenutredningen där schablonen ”torg” valts 
i programmet StormTac för att det bäst motsvarar den programmering och grad av 
hårdgjorda ytor som är tänkt för platsen. Ytan planerar utgöras av en för 
kvartersmarken gemensam samlingsyta med exempelvis pergola, grillplatser och dyl. 
 Planbeskrivningens innehållsförteckning har uppdaterats med sidnummer inför 
antagande. 
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 Buller 
 Planbestämmelser justeras i enlighet med inkomna synpunkter och 
planbeskrivningen förtydligats avseende bullerskärmars uppbyggnad. 
 Förorenade områden 
 De halter som överstiger riktvärden för känslig markanvändning ligger på 
mark som planläggs som allmän platsmark, gata. I kommande genomförandeskede 
kommer hanteringen av förorenade massor redovisas i ett kontrollprogram för 
omgivningspåverkan. Att villkora startbesked i plankartan bedöms därför inte som 
nödvändigt. 
 Grönytor och rekreation 
 Planbeskrivningen kompletteras med ytterligare förslag på 
kompensationsåtgärder. 
 Översvämning och dagvatten 
 Dagvattenutredningen har beräknat fördröjningskravet inom kvartersmark till 
minst 71m3, vilket även kravställs i plankartan. Detta är inte att likställa med att den 
totala kapaciteten till fördröjning inom kvartersmark endast uppgår till 71m3. 
 Bestämmelsen för dagvattenanläggningen inom parkområdet har skärpts något 
i plankartan efter granskning, så att det är tydligt att den måste anläggas med 
genomsläppligt material. Planbeskrivningen tydliggör att en multifunktionell yta inte 
får äventyra dess förmåga att omhänderta och rena dagvatten. 
 Om kravställningen på dagvatten- och skyfallshanteringen är tydlig bör 
rekommendationer kring tekniska lösningar och drift- och underhållsåtgärder 
begränsas i planhandlingar för att inte låsa val av alternativ. Däremot ligger 
dagvattenutredningen samt översvämningsutredningen till grund för vidare 
detaljprojektering av vattenhanteringen inom planområdet.  
 Planbeskrivningen har kompletterats med informationen att avvattning till  
dagvattensystemet från områden under BHF (+16,2) ska utrustas med backventiler 
så att vatten från Veddestabäcken inte ska översvämma dessa. 
 Luftkvalitet 
 Enligt SLBs luftföroreningskartering understiger värdena för PM10 och NO2 
såväl miljökvalitetsnormerna för luft såväl som riktlinjerna fastställda av Svenska 
miljökvalitetsmålet (MKM) inom planområdet. Detta gäller tim-, dygn- och 
årsmedelvärden. Årsmedelvärdet för NO2 uppgår till 10 μgm3, vilket motsvarar 
nämnda riktvärden från WHO avseende långsiktiga kväveoxidhalter. 
 Problem med luftföroreningar uppstår nära källan (körbanan) och problemet 
brukar stå i proportion till hur nära källan bostäder/vistelseytor ligger. 
Planförslagets bostäder ligger indragna från Växthusvägen. Utöver avståndet utgör 
såväl komplementbyggnader, viss växtlighet och en mindre höjdskillnad barriärer 
för luftföroreningar inom planen. Sammanfattningsvis bedöms risken för icke 
tillfredsställande luftkvalitet som mycket låg inom planområdet och en 
luftkvalitetsutredning inte nödvändig. Kommunstyrelseförvaltningen bedömer därför 
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att krav om placering av friskluftsintag bort från Växthusvägen inte heller är 
nödvändigt för planens lämplighet. 
 Elektromagnetiska fält 
 E-området är tillräckligt stort för att inrymma ett fem meter skyddsavstånd till 
stadigvarande vistelse. Den närmast intilliggande byggrätten är därtill placerad 
nära 20 meter från teknikområdet. Samhällsbyggnadsavdelningen anser att detta 
säkerställer ett tillfredställande säkerhetsavstånd till transformatorstationen. 
 Övrigt 
 Ett egenkontrollprogram tas fram som en del av kommande arbete. 

7. Tekniska nämnden 
Park & gata 
Det saknas kopplingar och ett helhetstänk mellan detaljplaneområdena Ormbacka A, 
B, C och D. Särskilt saknas kopplingar för gående. Det finns tillskapat en gång- och 
cykelväg i Ormbacka B men det behövs en mindre trafikutsatt väg. Denna koppling 
skulle bidra till barns trafiksäkra rörelsefrihet till och från viktiga målpunkter, 
nämligen skolan samt intilliggande Lek- och aktivitetsplats som är kommande i 
Ormbacka B.  
Ur säkerhetssynpunkt är det känsligt med bara en körbar väg in och ut till 
bostadsområdet. Räddningstjänsten bör ges möjligheten att uttala sig i frågan sett ur 
helheten, det vill säga alla detaljplaneområdena i Ormbacka. 
Enligt planbeskrivningen verkar det saknas tillräckligt med p-platser för de boende 
mot Växthusvägen. Dessutom verkar det saknas gästparkering. Detta bör utredas och 
man bör ta hänsyn till t.ex lutningar i vägen. På sida 24 i planbeskrivningen står att 
minst hälften av alla bilparkeringar ska ha tak. Det bör vara möjligt att ha 
utgångspunkten att fler än minst hälften av alla bilparkeringar ska ha tak. De 
gemensamma cykelplatserna bör även få tak då väderskydd höjer cykelplatsernas 
kvaliteter och attraktivitet.   
Gång- och cykelvägen som är placerad ängs med Växthusvägen går i Ormbacka C:s 
kvartersmark. Detta är problematiskt och bör ses över så att gång- och cykelväg 
ligger på allmän mark då det finns en risk för trafikkonflikt med backande bilar från 
parkeringsplatser. Genom att placera gång- och cykelvägen där är det oklart hur man 
kan kravställa standard av skötseln av vägen. Det hade varit önskvärt med en mer 
trafikseparerad gång- och cykelväg över Veddestabäcken. Här problematiseras heller 
inte distansen till utrymmeskrävande idrottande och koppling till föreningsdriven 
idrottsverksamhet tillräckligt. Det blir stora transportkonsekvenser kopplat till barns 
och ungas fritidsaktiviteter. Det är inte klimatsmart planering att bygga ett beteende 
som ger att barn- och unga måste transporteras i bil till och från sina aktiviteter. 
Vidare är gång- och cykelvägen illustrerad rakt in i en garagebyggnad vilket bör 
revideras. 
På sida 6 i planbeskrivningen ser svängradien för renhållningsfordon och 
utryckningsfordon inte ut att klara den nordöstra svängen i bostadsområdet. Här kan 
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det behöva planeras om och mer yta ges till att försörja stora drifts- och 
utryckningsfordon. Säkerställ även att svängradien på lokalgatan in i området klarar 
större drifts, utrycknings- och transportfordon. Se även sida 32 gällande 
avfallshantering. 
Angöringen till pumphuset på sida 6 i planbeskrivningen gör att det blir en bred 
asfaltsyta i onödan. Ett förslag är att flytta övergångsstället till norra sidan av 
cirkulationsplatsen samt skapa en korsande angöring in till pumphuset, backning kan 
då tillskapas vid sidan av pumphuset utan att komma i konflikt med gång- och 
cykelväg.  
Gällande gemensamma grönytor på sida 6 i planbeskrivningen, bör man gärna 
förtydliga att skålningarna man hänvisar till är markerade som torrdamm och park i 
illustrationsplanen, figur 2. Illustrationsplanen bör också kompletteras med att det är 
en skyfallsyta på parkdelen längst österut, närmast Veddestabäcken. Jämför 
informationen på sid 8, figur 7 och se till att de överensstämmer med varandra.  
På sida 8 i planbeskrivningen står följande: 
”Anslutning till det nya bostadsområdet sker via ett vänstersvängfält från 
Växthusvägen”.  
Detta bör omformuleras då det beror på vilket håll man kommer från.  
Begreppet ”gång- och cykelöverfart” på sida 8 i planbeskrivningen bör bytas ut till 
”gång- och cykelpassage”. Överfart är en annan typ av utformning och reglering 
enligt trafikförordningen. 
På sida 8 figur 6 i kvalitetsprogram för granskning verkar det som att angöring för 
servicebil till elnätstation sker på en vändplan vilket inte är tillåtet enligt 
trafikförordningen. Om den måste stå placerad där vore det lämpligt med en särskilt 
anordnad uppställningsplats för detta. Vidare har kvartersgatan en kort avslutning i 
norra delen utan vändplan. En vanlig personbil klarar av att göra en 
trepunktsvändning här. Ett större fordon, exempelvis avfallsfordon, leveranser, 
brandkåren kommer behöva backa, vilket vi inte är lämpligt av framkomlighets- och 
trafiksäkerhetsskäl. En annan lösning behövs, till exempel att man lägger till en 
vändplan. 
På sida 17 i kvalitetsprogram för granskning gällande parkens gestaltning bör man ta 
upp trafiksäkerhetsaspekter gällande backande servicefordon och staket mellan gång- 
och cykelbana och serviceväg. 
Utsnittet på illustrationsplanen, sida 17 figur 22 och 23 i kvalitetsprogram för 
granskning, visar inte avhugget österut och bör innefatta ett större område för att visa 
hela lösningen, då pumphuset påverkar utformningen av parken. Förslagsvis byts 
illustrationen ut mot ett programförslag där funktionsområden presenteras med 
bredare penseldrag. Detta också för att undvika detaljutformningsfrågor i det här 
tidiga skedet.  
En större lek- och aktivitetsplats kommer att byggas i skogsbrynet i Ormbacka B. 
Denna lekmiljö kommer även serva Ormbacka C och kommande Ormbacka D. Inom 
Ormbacka C bör enklare rörelselek eller motsvarande komplettera den större lek- och 
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aktivitetsplatsen. Detta skulle kunna vara en pumptrack, som illustreras på sida 8 
figur 7 i planbeskrivningen. På en lös pumptrackbana, som är föreslaget, behövs en 
asfaltsyta åtminstone den närmsta metern, för att man säkert ska kunna åka av banan. 
Detta påverkar torrdammen och kan göra att utformningen behöver ändras. 
Pumptrackbanan skulle kunna vara ett fint tillskott till kommunens lek- och 
aktivitetsplatser är det för tidigt att presentera något sådant detaljerat. Lek- och 
aktivitetsplatsen bör presentera funktioner som önskas och förväntas enligt eventuellt 
hållen dialog med medborgare eller saknade funktioner i närområdet och platsen bör 
helst kompletteras med fler inslag och funktioner så att det finns lekvärden för alla 
sinnen och alla funktionsvariationer. Man kan förslagsvis ta hjälp av de 
styrdokument som redan är politiskt antagna, till exempel i Lek- och aktivitetsplanen 
sidorna 18–22 gällande vägledning för framtagande Lek- och aktivitetsplatser i 
Järfälla kommun. Skötseln av ytan, kombinerad äng och pumptrack, innebär också 
specialskötsel och utformningen kan behöva anpassas för att trygga en 
arbetsmiljövänlig och rationell skötsel och få en långsiktigt hållbar yta. Lek- och 
aktivitetsplatsen bör även markeras i plankartan.  
Vidare är det viktigt att poängtera att lek- och aktivitetsplatsen bör finansieras av 
exploateringarna Ormbacka B, C och kommande D och E tillsammans. Kravet på 
tillskapandet av denna lek- och aktivitetsplats är en följd av exploateringen av hela 
Ormbackaområdet.  
På sida 23 i planbeskrivningen bör första meningen omformuleras i stycket till ”Den 
närmsta befintliga lek- och aktivitetsplatsen består av Vikingatäppans lekplats 
som…”  
Denna lekplats ligger på andra sidan Växthusvägen, som utgör en barriär. Den 
närmsta lek- och aktivitetsplatsen (inom 500 m) är den som kommer att byggas i 
skogsbrynet vid skolan i Ormbacka B. 
Formuleringen och viljan att stärka kopplingen mellan bebyggelsen och 
Veddestabäcken på sida 9 i kvalitetsprogram för granskning kan behöva vinklas om 
då vattenkvaliteten i Veddestabäcken inte rekommenderas till rekreation. Ett förslag 
på omformulering är följande: 
”I områdets nordöstra del anläggs en offentlig park för att stärka den visuella 
kopplingen och göra den gröna infrastrukturen mellan detaljplaneområden 
promenadbar för det strövande friluftslivet”.  
Vidare kan Veddestabäcken bli en social barriär för barn och unga. Vattenkvaliteten i 
Veddestabäcken ger att direktkontakt med vattnet ska undvikas. En farhåga är att om 
inte kopplingar över Veddestabäcken planeras så kommer barn och unga gena över 
bäcken i egna stigar som kommunen då inte har samma kontroll över. Förslagsvis 
skapas enkla, trygga och gena kopplingar över Veddestabäcken för barns och ungas 
bästa. Ett förslag för att koppla samman Ormbacka C med Ormbacka B kan vara 
genom att anlägga en enklare träbro över Veddestabäcken. Denna skulle också bidra 
till att koppla samman de två naturområdena i Ormbacka B och C och bidra till 
rörelsefriheten för alla. Vidare bör detaljplanen ta i beaktning om husdjur kan 
komma i direktkontakt med Veddestabäcken. Man bör understryka kopplingstvång 
för att motverka problematiken för husdjur och dess ägare.  
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I och med att Ormbacka C är en del av en helhet i exploateringen av området 
Ormbacka så saknas en IBKA (integrerad barnkonsekvensanalys) som tagit ett 
helhetsgrepp om Ormbacka A, B, C och D. Nämnden anser det vara önskvärt att en 
IBKA tas fram för Ormbacka C och D för att trygga barns och ungas perspektiv i 
planprocessen, särskilt då Ormbacka C från början var tänkt för i princip lek- och 
sportytor. På sidan 20 i planbeskrivningen, stycket Program, hänvisas till att 
kommunen valt att gå vidare med utredningar av andra områden för idrottsändamål. 
Hänvisning till när det beslutet togs saknas.  
Det är mycket bra att ytor som behövs för att hantera översvämning respektive 
dagvatten markeras med bestämmelser ut på plankartan. Dagvattenåtgärderna som 
beskrivs på sida 31 i planbeskrivningen behöver dock eventuellt inte specificeras 
utan det kan räcka med att kravställningen görs tydlig. Vald metod på 
dagvattenåtgärd för att inte äventyra reningskapaciteten kan hanteras i 
Systemhandlingsskedet.  
För figur 11 på sida 11 föreslås att man förtydligar att illustrationen är en idéskiss 
framtagen i ett tidigt skede och att detaljutformning bestäms senare i processen. 
Gränserna för PARK och NATUR i plankartan är svårläst. Ytorna markerade som 
översvämningsyta 1–3 samt dagvattendamm bör vara PARK – för att förtydligas kan 
detta läggas till i teckenförklaringen, eller så kan man lägga till ordet PARK i 
detaljplanen inom avgränsningen för översvämningsyta. Huvudsaken är att gränserna 
måste vara tydliga och mindre tolkningsbara. Det saknas även en kommentar om 
grönytefaktor inom kvartersmark och vilken nivå den ska ligga på.  
Givet att kommunen blir/är markägare för skogsbacken så behöver inte de utpekade 
träden skyddas med marklov för trädfällning. Text om ändrad lovplikt för 
trädfällning kan i så fall tas bort under rubriken Ändrad lovplikt.  
Skyddsvärda träd som är av väsentlig betydelse för bebyggelsemiljön, det vill säga 
de utpekade ekarna, behöver skyddas genom marklov i plankartans 
egenskapsbestämmelser om de hamnar på kvartersmark. Skäl för marklov behöver då 
framgå. Om det är kommunalt huvudmannaskap behöver trädsymbolerna (1, 2, 4, 6-
15) klargöras. Det saknas beskrivning eller hänvisning för siffrorna i trädsymbolerna 
(1, 2, 4, 6-15). Det vore bra om det fanns med i förklaringstext intill. Nuvarande 
texten för Träd1- bestämmelsen i plankartan: ”Trädet får endast fällas om det är sjukt 
eller utgör en säkerhetsrisk”, behöver då justeras och i stället ändras till: ”Träden får 
inte fällas annat än av säkerhetsmässiga skäl eller av naturvårdsskäl. Schaktning och 
anläggning får ej skada träden inklusive dess rotsystem. ” 
Trädplantering bör genomföras inom plusmarksområdet närmast Växthusvägen, dels 
för att avhjälpa omhändertagandet av naturligt dagvatten samt för att erbjuda att 
grönska från trädkronorna blir synliga mellan planerade komplementbyggnader. På 
detta sätt skulle Växthusvägen kunna uppfattas som ett mer attraktivt gaturum.  
Läge bör säkerställas för att gata i nordsydligriktning inte medför sprängning av 
bergsslänt. I planen ser ut att det blir trångt för dike och vattenhantering. För att 
undvika sprängning kan väg platsanpassas så långt det går. 

Vatten och avlopp 
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Under planbestämmelser på plankartan bör text om användning av zink kompletteras 
enligt nedan: Zink och koppar får inte förekomma på oskyddade ytor utomhus.  
Detaljplaneprocessen har hanterat översvämningsfrågan på ett föredömligt sätt och 
det är mycket bra att ytor som behövs för att hantera översvämning respektive 
dagvatten markeras med bestämmelser ut på plankartan. 
Under rubrik Vatten och avlopp i planbeskrivningen, avsnitt Teknisk försörjning på 
sidan 31 står det att anslutningspunkt för färskvatten kommer att utredas vidare, detta 
stämmer inte då anslutningspunkt för färskvatten är detsamma som för spill. Däremot 
utreds möjlighet för rundmatning av färskvatten. 
 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Park och gata 
 Detaljplanen möjliggör en gång- och cykelkoppling mellan bostadsområdet i 
Ormbacka C och B. Gång- och cykelbanan ligger på Växthusvägens norra sida och 
kräver med andra ord inte att barn korsar Växthusvägen för att ta sig till målpunkter 
inom Ormbacka B. Planförslaget stärker dessutom kopplingen för gående till 
målpunkter söderut, dels genom en ny gång- och cykelpassage och dels genom en 
hastighetssänkning av Växthusvägen. Därmed saknas inte kopplingar inom 
Ormbackaområdet.  
 Enligt planförslaget sker cykling delvis i blandtrafik på kvartersmark, där 
kvartersgatorna utformas för låga hastigheter. Med anledning av att bostadsområdet 
utgör den enda egentliga målpunkten för just denna cykelkoppling och flertalet 
ytkrävande dagvattenåtgärder gör anspråk på mark där ett cykelstråk annars skulle 
ligga, bedömdes denna lösning som mest lämplig.  
 Räddningstjänsten är alltid remissinstans vid detaljplaneläggning och har 
givits möjlighet att uttrycka synpunkter på planförslaget. 
 Inför antagande har kvalitetsprogrammet justerats så att det tydligt framgår 
att planen och parkens utformning avser stärka kopplingen till promenadstråket 
utmed Veddestabäcken, inte själva vattnet.  
 Kommunstyrelseförvaltningen ser det som mycket positivt om kopplingar över 
Veddestabäcken kan tillskapas som en del av vattendragets framtida utveckling. 
Kopplingar över bäcken skulle skapa bättre kontakt mellan bostadsområden, bli 
naturliga skolvägar för barn och förhindra att egna, osäkra lösningar skapas i brist 
på tydliga övergångar. Tyvärr ligger Veddestabäcken utanför Ormbacka C:s 
planområde, varför frågan inte kan omhändertas i denna detaljplan. Möjligheten att 
tillskapa kopplingar till Ormbacka B över Veddestabäcken kommer däremot att 
utredas vidare i kommande planprocesser för Ormbacka D. Även kopplingstvång av 
hundar utmed Veddestabäcken är en fråga som faller utanför planprocessen. 
 Kommunstyrelseförvaltningen ser en integrerad barnkonsekvensanalys för hela 
Ormbackaområdet som en god idé. Ett sådant arbete ryms dock inte inom 
planprocessen för Ormbacka C utan bör omhändertas i den strategiska planeringen.  
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 Planförslagets fristående hus och kedjehus har ett p-tal om 2,0 medan 
bostadsrättsföreningar har gemensamma parkeringsplatser med minimum 1,2, i 
enlighet med kommunens parkeringsnorm. Bestämmelsen om att minst 50% av 
parkeringsplatserna utmed Växthusvägen ska anläggas under tak härstammar från 
dagvattenutredningen och är ett kravställt minimum, inte maximum. Det omöjliggör 
inte heller att gemensam cykelparkering anläggs under tak. 
 Illustrationsplanen över parkytan har justerats inför antagande, så att utrymme 
finns för att arbeta med mer behovsbaserat med dialoginsatser och 
medskapandeprocesser i kommande skede. Även den tidigare servicevägen har utgått 
och angöringen till pumpstationen löses nu utom detaljplanen för Ormbacka C, detta 
ger utrymme för att ansluta gång- och cykelbanan till kvartersmarken på ett bättre 
vis. 
 De ”gemensamma grönytor” som avses på sida 6 i planbeskrivningen avser 
lösningar för skyfallshantering på kvartersmark, varför detta inte justeras. Den östra 
delen av parken är tänkt som en yta för översvämningshantering med anledning av 
Veddestabäckens beräknade högsta flöde, inte skyfallshantering, varför inte heller 
detta justeras i planhandlingarna. 
 Planbeskrivningen har tydliggjorts avseende beskrivningen av angöring till 
planområdet. 
 Körspår har tagits fram för kvartersgatorna för avfallsfordon. 
 Angöring till nätstation kan inrymmas inom E-området, så att framkomligheten 
inte äventyras för exempelvis avfallsfordon eller dylikt. 
 Planbeskrivningen har tydliggjorts avseende beskrivningen av planerade och 
befintliga omkringliggande parker.  
 Översvämningsyta 1-2 ligger under användningen SKYDD, då de behöver 
innehålla ytor för skyfallshantering. Då inga ytterligare vistelseytor avses tillskapas i 
planens västra skogsområde bedöms användningen PARK inte behövas. 
Översvämningsyta 3 ligger däremot inom användningen PARK då avsikten är att 
denna yta ska fungera som en multifunktionell yta både för översvämningshantering, 
vistelse och aktivitet. Inför antagande har gränserna mellan naturmarken och 
översvämningsytorna 1-2 rationaliserats ytterligare. 
 Bestämmelsen om skyddsvärda träd har setts över och justerats enligt 
ovanstående synpunkt. Ändrad lovplikt återfinns dock endast i samrådsversionen av 
plankartan och har utgått sedan dess. 
 Kvartersmarken utmed Växthusvägen ska kantas av carports, öppen 
markparkering men även buskar och flerstammiga, mindre träd.    
 Topografin i området innebär sannolikt att den tillkommande lokalgatan i 
planområdets sydvästra del kommer medföra sprängning. Platsanpassning för att 
undvika att gå in i bergssidan kommer att göras så långt det går i kommande 
detaljprojektering. 
 Vatten och avlopp 
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 Bestämmelse som förbjuder zink och koppar saknar lagstöd och kommer inte 
infogas i plankartan. 
 Planbeskrivningen har tydliggjorts avseende rundmatning av färskvatten enligt 
synpunkten ovan. 
  

Ledningsägare 

8. E.ON Elnät Stockholm (E.ON Energidistribution) 
E.ON Energidistribution AB (E.ON) har tagit del av inkomna handlingar i ovan 
rubricerat ärende och följande synpunkter. 
 
Vi noterar att E1-område för transformatorstation (Elnätstation) satts ut på plankartan 
och är nöjda med placeringen, men hemställer att planbestämmelserna kompletteras 
med en skrivelse som informerar att det inom 5 meter från transformatorstation ej får 
finnas brännbara byggnadsdelar och att brännbart upplag ej får uppställas.  
 
Enligt Elsäkerhetsverkets starkströmsföreskrifter måste en starkströmsanläggning 
vara utförd enligt god elsäkerhetsteknisk praxis, vilket bland annat innebär att den 
ska vara utförd enligt svensk standard. Av svensk standard SS-EN 61936-1 samt 
tillhörande Handbok SEK 438, utgåva 2, framgår att minsta tillåtna avstånd mellan 
transformatorstation och brännbar byggnadsdel eller brännbart upplag är 5 meter. SS-
EN 61936-1 föreskriver också att nätstationer ska placeras så att de rimligtvis inte 
skadas av vägfordon, samt att tillräckligt utrymme för normal drift och underhåll ska 
säkerställas. 
 
Eventuella kostnader i samband med planens genomförande så som flyttningar eller 
ändringar av våra befintliga anläggningar bekostas av exploatören, vilket bör framgå 
av genomförandebeskrivningen.   
 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 En buffert på 5 meter mellan föreslaget E-område och tänkt bebyggelse finns 
säkerställt i plankartan, bland annat genom placering av byggrätt och 
användningsområde. Planbeskrivningen har kompletterats för att förtydliga behovet 
av ett skyddsavstånd till elnätstationen och att det inom detta avstånd inte får finnas 
några brännbara delar eller upplag. Plankartan justeras ej. 
 Kommunstyrelseförvaltningen bedömer att planbeskrivningens 
genomförandebeskrivning inte behöver kompletteras med kostnader för eventuella 
ledningsomläggningar, då dessa frågor hanteras i markavtal mellan Järfälla 
kommun och respektive ledningsägare. 
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Övriga 

9. Naturskyddsföreningen 
Föreningen noterar att hänsyn tagits till stor del till avseende våra synpunkter under 
Samrådet.  Undantaget är kommunens föreslag på trafiklösning för fotgängare och 
cyklister som ska passera över Växthusvägen mellan Ormabacka B och C. 
Föreningen anser att detta inte är tillfredsställande sett ur ett barnperspektiv. 

Kopplingar och stråk 
I Kvalitetsprogrammet står det: 
En ny gång- och cykelöverfart över Växthusvägen möjliggörs, vilken förbinder det 
nya bostadsområdet till det regionala cykelstråket. Befintlig gång- och cykelbana 
utmed Ormbacka B på Växthusvägens norra sida förlängs till planområdet. 
Det sägs också att: 
Växthusvägen är en viktig koppling mellan Järfälla kommun och Stockholms stad. 
Planförslaget innebär att vägens hastighetsbegränsning om 40km/h förlängs utmed 
planområdet för att förbättra ljudmiljön såväl som trafiksäkerheten för oskyddade 
trafikanter. 

Naturskyddsföreningen synpunkter 
Naturskyddsföreningen menar att redan idag är Växthusvägen tungt trafikerad. I och 
med iordningställandet av Barkarbystaden och Veddesta kommer trafiken via 
Veddestavägen till Växthusvägen att intensifieras. Dessutom ser vi att bilnormen i 
Ormbacka C möjliggör två bilar per hushåll, vilket kommer att bidra till ett inte 
oväsentligt tillskott i närområdet. Föreningen anser att det ska finnas en eller två 
planskild korsning/ korsningar mellan Ormbacka B och C om hastigheten ska ligga 
på 40 km i timmen. Barn behöver kunna ta sig själva till skola och aktiviteter utan att 
riskera livet. De senaste åren har diskussioner om trygga skolvägar lyfts upp, men det 
tycks inte gälla här. Risken blir att föräldrar kommer att skjutsa sina barn när de ändå 
kör till jobbet.  Föreningen menar att Järfälla kommun verkar uppmuntra bilåkandet i 
stället för att värna om barnens säkerhet och hälsa. Detta gäller även andra områden i 
kommunen. Som ett alternativ till planskilda korsningar föreslår föreningen en 
hastighetsbegränsning på 30 km/h på Växthusvägen längs Ormbacka B och C med 
fartkameror, fartdämpande gupp och ljusreglerade övergångar. 
Det är troligt att de boende i Ormbacka C kommer att ta bilen i stället för att åka 
kollektiv, inte minst som närmsta busshållplats föreslås ligga på ett avstånd av 500 
m.  
 

Kommunstyrelseförvaltningens kommentar 

 Barns rörelsefrihet 
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 Planförslaget omfattar ingen planskild korsning utan en gång- och cykelbana 
som löper parallellt med Växthusvägen och förbinder planområdet med bebyggelsen 
i Ormbacka B. Detta möjliggör att barn kan ta sig till målpunkter norr om 
Växthusvägen utan att behöva korsa vägen.  
 Planförslaget tillskapar ett övergångsställe över Växthusvägen som, ihop med 
en hastighetssänkning till 40km/h och en avsmalniande körbana, bedöms förbättra 
säkerheten för oskyddade trafikanter jämfört med nuläget. Planskilda korsningar 
tillskapas vanligtvis genom bro- eller tunnellösningar, vilka medför andra 
svårigheter kopplat exempelvis till trygghetsfrågor, tillgänglighet för 
rörelsehindrade, krav på utrymme i gaturummet och tillkommande kostnader. Det 
har därför inte bedömts rimligt att anlägga en planskild korsning i Ormbacka C. 
Den närmaste planskilda korsningen ligger ca 350m norr om planområdet vid 
Ormbacka B, där det finns möjlighet att ta sig under Växthusvägen i en tunnel.  
 Gällande val av eventuella hastighetsreglerande åtgärder behöver de anpassas 
till den gatustruktur och sammanhang som finns i Ormbacka. Exempelvis bedöms 
inte en hastighetssänkning till 30 km/h som effektiv om inte också vägen i fråga ges 
en lokalgatukaraktär. Då Växthusvägen nyligen är utbyggd ses en sådan ombyggnad 
som osannolik. Ljusreglering fungerar bäst i täta miljöer med höga flöden, inte i ett 
område med relativt låga flöden och låg korsningstäthet. Det är Trafikverket som 
äger och sköter fartkameror, det är ingenting Järfälla kommun använder sig av på 
kommunala vägar eller som bedöms som en rimlig åtgärd i detta läge.  
 Järfälla kommun står i begrepp att se över sin översiktsplan och sin syn på 
stadsutveckling kopplat till hållbara transporter och mobilitetsfrågor. Gällande 
kommunens parkeringsnorm så ska den revideras med start under hösten 2023.  
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Sammanfattning av förändringar efter granskning 
Synpunkterna har i huvudsak resulterat i förtydliganden av bestämmelser och 
användning. Planbeskrivningen har bearbetats för ökad tydlighet. De huvudsakliga 
förändringarna redovisas nedan: 

Plankarta 
Granskning av detaljplaneförslaget har lett till följande revideringar i plankartan: 

- Område för gemensamhetsanläggningar har tagits bort. 
- Bestämmelsen e4 har omformulerats för att specificera största byggnadsarea 

inom egenskapsområdet samt att enskild byggnadskropp får uppgå till 80 
kvm. 

- Bestämmelsen m1 har reviderats för att omfatta 50 dBA ekvivalent ljudnivå vid 
uteplats samt med hänvisning till förordning (2015:216) om trafikbuller vid 
bostadsbyggnader. 

- Bestämmelsen m2 har reviderats och innehåller precisering avseende att 
bullerskärmarna ska anläggas med tät kärna. 

- Bestämmelse om dagvattendammen utökas med krav på genomsläppliga 
material. 

- Bestämmelse för korsmark utökas för att även omfatta mur, plank och staket. 
- Korsmarken i mitten av området regleras med högsta totalhöjd i syfte att 

begränsa höjden av eventuell komplementbyggnad så som pergola. 
- Bestämmelse för att reglera markens genomsläpplighet per tomt har tillkommit. 
- Bestämmelsen träd1 kompletteras med text om att schaktning och anläggning 

inte får skada träden och dess rotsystem. Utöver detta har trädsymbolerna 
utgått, endast egenskapsytorna finns kvar. Trädens exakta lokalisering kan 
utläsas i naturvärdesinventeringen som tagits fram för denna detaljplan.  

- Planbestämmelserna inom egenskapsytorna står i konsekvent ordning. 
- Plangränsen visas som streckad i legenden. 
- Plangränsen för översvämningsyta 1 och 2 har rationaliserats något. 

Planbeskrivning 
Planbeskrivningen har justerats för större tydlighet och i enlighet med ovanstående 
förändringar av planbestämmelserna, däribland har följande reviderats:  

- Illustrationsplanen över parkytan har givits en mindre detaljerad nivå inför 
antagande, så att utrymme finns för att arbeta med mer behovsbaserat med 
dialoginsatser och medskapandeprocesser i kommande skede. Även den 
tidigare servicevägen har utgått och angöringen till pumpstationen löses nu 
utom detaljplanen för Ormbacka C. 

- Planbeskrivningen tydliggör att val av programmering och material på de 
multifunktionella ytorna för dagvattenhantering, lek och aktivitet får äventyra 
dess förmåga att omhänderta och rena dagvatten. 

- Planbeskrivningen har kompletterats med informationen att avvattning till  
dagvattensystemet från områden under BHF (+16,2) ska utrustas med 
backventiler så att vatten från Veddestabäcken inte ska översvämma dessa. 

- Planbeskrivningens innehållsförteckning har uppdaterats med sidnummer. 



 2023-07-03 28 (30) 
 

 
  
 

  

- Planbeskrivningen har kompletterats med ett stycke om luftkvalitet. 
- Planbeskrivningen har tydliggjorts avseende rundmatning av färskvatten. 
- Genomförandebeskrivningen kompletterats med en utförligare beskrivning av 

exploateringsavtalet. 
- Ytterligare förslag på kompensationsåtgärder för nedtagna träd har lagts till. 
- Avståndet från planområdet till omkringliggande idrottsytor har tydliggjorts. 
- Beskrivningen av angöring via bil till planområdet har tydliggjorts. 
- Planerade och befintliga omkringliggande parker har kompletterats med 

planerad park inom Ormbacka B.  
- Planbeskrivningen har kompletterats med de lokala bullerskärmarnas 

uppbyggnad. 
- Inför antagande har planbeskrivningen justerats så att det tydligt framgår att 

planen och parkens utformning avser stärka kopplingen till promenadstråket 
utmed Veddestabäcken, inte själva vattnet. 

Slutsats 
Det finns synpunkter som inte har kunnat tillgodoses. Nedan följer 
kommunstyrelseförvaltningens ställningstagande i dessa frågor. 

Luftkvalitet 
 Värdena för miljökvalitetsnormerna för luft såväl som riktlinjerna fastställda av 
Svenska miljökvalitetsmålet (MKM) understigs inom planområdet enligt SLB:s 
karteringar. Kommunstyrelseförvaltningen bedömer därför risken för undermålig 
luftkvalitet i området som mycket låg och ser inte att det är nödvändigt att ta fram en 
luftkvalitetsutredning eller ställa särskilda krav på placering av friskluftsintag på 
bebyggelsen i plankartan. 

Barnperspektiv 
Barns rörelsefrihet bedöms stärkas i och med planförslaget för Ormbacka C 

genom nya gång- och cykelkopplingar och hastighetssänkningar på Växthusvägen. 
Önskemål om att tillskapa planskilda korsningar har inte tillgodosetts i planen. 
Planskilda korsningar tillskapas med bro- och tunnellösningar, vilka medför andra 
svårigheter med upplevd otrygghet, försämrad tillgänglighet för rörelsehindrade, 
krav på utrymme i gaturummet och tillkommande kostnader för anläggning. 
Kommunstyrelseförvaltningen bedömer det inte som rimligt att anlägga en planskild 
korsning i Ormbacka C. Den närmaste planskilda korsningen ligger ca 350m norr om 
planområdet vid Ormbacka B, där det finns möjlighet att ta sig under Växthusvägen i 
en tunnel.  

Planförslaget tillskapar nya gång- och cykelkopplingar som ansluter till 
kvartersmark där fotgängare och cyklister får röra sig i blandtrafik på villagatorna. 
En fortsatt kommunal separerad gång- och cykelväg utmed planområdet har inte 
kunnat möjliggöras i planförslaget, då behovet har vägts mot kravet på ytkrävande 
dagvatten- och översvämningshantering. En separerad gång- och cykelväg gynnar i 
huvudsak de boende inom Ormbacka C, medan översvämningsytorna varit kritiska 
för att säkerställa planens lämplighet. Kommunstyrelseförvaltningen har av denna 
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orsak bedömt cykling i blandtrafik som en lämplig kompromiss, förutsatt att 
kvartersgatorna utformas för låga hastigheter. 

Planområdet för Ormbacka C är begränsat i sin geografiska utsträckning, och 
önskemål som rör mer strukturella åtgärder på cykelkopplingar mellan etapper, 
kopplingar över Veddestabäcken eller fler bilvägar mellan etapper har därför inte 
kunnat tillgodoses i planarbetet. Det är dock frågor som är mycket viktiga för 
området som helhet och de bör omhändertas i den strategiska planeringen. På denna 
mer övergripande nivå bör även en integrerad barnkonsekvensanalys för Ormbacka 
som helhet utföras. 

En särskild barnkonsekvensanalys för planförslaget har inte utförts. När en 
BKA används som ett processverktyg tidigt i ett planarbete utgör den ett bra stöd för 
att säkerställa att barns perspektiv och behov omhändertas i förslaget. Detta 
önskemål har dock inte framförts tidigare i planprocessen. 
Kommunstyrelseförvaltningen ser en risk med att ta fram en BKA i detta skede 
eftersom markanvändningen i planförslaget till stora delar är låst efter 
granskningsskedet och strukturella frågor svåra att förändra. BKA:n riskerar då att 
bli en produkt som saknar verklig möjlighet att påverka planförslagets utformning. 
Kommunstyrelseförvaltningen förordar istället att projektet i kommande skeden 
arbetar med medskapandeprocesser där barn kan ges möjlighet att påverka parkens 
utformning och funktion. 

Planförslagets konsekvenser för barn och andra grupper har analyserats som en 
del av planprocessen, utan en separat BKA har tagits fram. 
Kommunstyrelseförvaltningens bedömer därmed att planförslaget ger goda 
möjligheter för positiva effekter för barn i form av både en god boendemiljö och 
tillgång till friytor inom och i direkt närhet av planområdet. 

Parkens funktion 
Sedan granskning har parkens programmering givits en mindre detaljerad nivå 

i illustrationer och beskrivningar för att lämna utrymme för en fortsatt behovsdriven 
diskussion och plats för medskapandeprocesser kring parkens innehåll. Även om 
programmeringen inte är låst ser kommunstyrelseförvaltningen det som osannolikt 
att formaliserade idrottsytor kan tillskapas inom planområdet. Parkens primära 
funktion är att omhänderta dagvatten och översvämningar från Veddestabäcken, 
varför ytorna inte får anläggas med material som traditionellt används på mer 
formella idrottsytor så som exempelvis konstgräs. Möjlighet till spontanidrott har 
därför bedömts mer lämpligt på platsen. Även storleken på ytan är begränsad, vilket 
kan vara ett hinder för skolverksamhet och föreningsliv. Kommun- och 
stadsdelsövergripande idrottsbehov utreds i framtagandet av kommunens nya 
översiktsplan. Den strategiska planeringen för Ormbacka i stort kan med fördel 
undersöka möjligheten att tillskapa mindre idrottsytor närmare Ormbackaskolan. 

Översvämningsytor 
 Önskemål om att planlägga översvämningsytorna 1-2 som PARK har inte 
tillgodosetts i planen. Ytorna är kritiska för områdets skyfallshantering men är inte 
avsedda att fylla någon funktion för vistelse. Kommunstyrelseförvaltningen bedömer 
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därför att användningen SKYDD bör kvarstå. Översvämningsyta 3 är avsedd att 
fungera som en multifunktionell yta för lek och vistelse och planläggs däremot som 
PARK.  
 
 
 
Sandra Westin 
Planchef 

Erika Fagerberg Lewenhaupt  
Planarkitekt 
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